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REVISTA PRESEI 

Cuprins: 

• Sindicatele din Sanatate cer retragerea proiectului prin care angajatii din sistemul 

de asistenta sociala fie se vaccineaza, fie se teseaza pe banii lor 

• MediaSind solicita Parlamentului sa desemneze de urgenta noua conducere a TVR 

• BREAKING Votarea motiunii de cenzura, amanata pana cand se pronunta Curtea 

Constitutionala pe sesizarea depusa de Guvern, au decis Birourile permanente 

reunite 

• Guvernul Citu ii face pe plac lui Iohannis: Sedinta speciala cu OUG pentru 

programul 'Romania Educata' 

• Ce acte a adoptat Guvernul in sedinta in care Florin Citu a demis toti prefectii si 

subprefectii de la USR-PLUS 

• Nelu Tataru si Horatiu Moldovan, numiti consilieri onorifici ai prim-ministrului. 

Adrian Gheorghe, revocat din functia de la CNAS 

• Protest din partea mai multor organizatii dupa ce Florin Citu a suplimentat „pe 

ascuns” subventiile partidelor cu 90 de milioane de lei 

• Ministrul Energiei explica cresterile de pret la electricitate: ”Nu s-a mai pus in 

functiune nicio unitate noua de productie din 2015” 

• Oferta locurilor de munca vacante la nivelul municipiului Bucuresti in perioada 08- 

15.09.2021 

• Sorin Cimpeanu: Se vor da simulari, se vor da teze, vrem sa se deruleze normal 

acest an 

• Noul impozit pe cladiri, mai usor de calculat. Cine beneficiaza de scutiri, 

termenele si modalitatile de plata 

• Fidelis continua in septembrie. Autoritatile vor sa invite romanii sa imprumute 

statul la dobanzi de 3,25% - 3,75% pe lei si 1,6% pe euro 
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• Sondaj EY Romania: Mai mult de jumatate dintre marii contribuabili nu au 

inceput inca pregatirile pentru implementarea Fisierului Standard de Control Fiscal 

• Starea de alerta se prelungeste in Romania cu inca 30 de zile, incepand din 10 

septembrie 

• DOCUMENT. Guvernul a actualizat lista tarilor cu risc epidemiologic. Bulgaria, 

Norvegia, Lituania, Slovenia au intrat in zona rosie 

• Agentia Europeana a Medicamentului a dat unda verde pentru a treia doza de 

vaccin anti COVID-19. La cat timp trebuie administrata 

• Klaus Iohannis, in Elvetia: „Chestiunea guvernamentala nu e absolut deloc 

ingrijoratoare. Avem un guvern care merge mai departe”  

• Aurescu: Astazi au ajuns in Romania cea mai mare parte a afganilor 'nostri', 139 

de cetateni 

• Secretarul general al ONU cere mentinerea unui dialog cu talibanii si evitarea 

unui colaps economic in Afganistan 

• Presedintele Consiliului European insista pentru autonomia strategica a UE si cere 

consolidarea relatiilor cu R.Moldova 
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• Sindicatele din Sănătate cer retragerea proiectului prin care angajații 

din sistemul de asistență socială fie se vaccinează, fie se tesează pe 

banii lor 

Sindicatele din Sănătate cer retragerea proiectului prin care angajații din sistemul de 

asistență socială fie se vaccinează, fie se tesează pe banii lorSindicatele au protestat față 

de decizia privind vaccinarea FOTO: Facebook/ Sanitas 

Federaţia Sindicală Sanitas solicită Ministerului Muncii retragerea proiectului prin care se 

prevede vaccinarea obligatorie a angajaţilor din sistemul de asistenţă socială ori testarea 

periodică pe banii lor, măsuri care ar încălca drepturile fundamentale ale cetăţenilor într-

un stat de drept, se arată într-o postare pe Facebook a reprezentanţilor Sanitas. 

Angajaţii din sistemul de asistenţă socială reprezintă una dintre cele mai afectate 

categorii de lucrători în perioada pandemiei de Covid-19, arată sindicaliştii. 

”Nu v-a interesat dacă au cu cine să își lase copiii acasă două săptămâni” 

”În aprilie 2021, prin Ordonanţa Militară nr. 8, i-aţi izolat câte două săptămâni la locul de 

muncă, în centrele de asistaţi social, sub ameninţarea răspunderii contravenţionale sau 

penale în cazul în care refuzau acest lucru. Perioada de izolare la locul de muncă a fost 

urmată, obligatoriu, de una similară de izolare la domiciliu. 

Nu v-a interesat dacă au cu cine să-şi lase proprii copii acasă timp de două săptămâni, 

nu v-a interesat situaţia familiilor lor în aşa-numita perioadă de izolare preventivă! Ba 

mai mult, unele centre au continuat această practică, în mod abuziv, mai bine de două 

luni! Le-aţi promis în aprilie 2020, prin OUG 43, primirea unui stimulent de risc de 2.500 

de lei/lună pentru perioada stării de urgenţă şi apoi aţi amânat acordarea acestor sume, 

sub diferite pretexte, mai bine de un an şi jumătate!”, scrie Sanitas. 

Cardul de masa Up Dejun vine cu cost 0 si discount de pana la 50% la principalele 

categorii de produse si servicii de care afacerea ta are nevoie. Obtine oferta AICI! 

Potrivit sindicatului, promisiunile au continuat în mai 2020 prin OUG 82, care prevedea 

un nou stimulent de risc de 1.150 de lei brut, de care ar fi trebuit să beneficieze cei care 

au stat izolaţi la locul de muncă. 
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”Nici banii aceştia nu au ajuns la angajaţi! Le-aţi promis acordarea creşterilor salariale 

prevăzute prin Legea salarizării bugetare şi apoi aţi îngheţat aplicarea legii! Acum vreţi 

să impuneţi obligativitatea vaccinării anti-Covid 19. Şi pentru a păstra aparenţa unei 

alegeri, oferiţi o aşa-zisă alternativă: testarea săptămânală, costurile fiind suportate de 

angajat! Sunteţi conştienţi că aceste testări reprezintă mai mult de jumătate din salariul 

lunar al unor categorii de salariaţi dintr-un centru social?”, se arată în postare. 

”Este un instrument prin care se încalcă un drept fundamental” 

Proiectul de Ordonanţă de urgenţă aflat în dezbatere este, din punctul de vedere al 

Federaţiei Sanitas, un instrument prin care se încalcă un drept fundamental al oricărui 

cetăţean dintr-un stat de drept, acela de a decide asupra propriei persoane. 

În acest context, Federaţia Sanitas din România, organizaţie sindicală naţională 

reprezentativă la nivelul Sectorului de activitate ”Asistenţă socială”, solicită Ministerului 

Muncii şi Protecţiei Sociale ca, în calitate de iniţiator al proiectului de Ordonanţă de 

Urgenţă a Guvernului pentru modificarea şi completarea Legii 55 din 2020 privind unele 

măsuri pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de Covid-19, să retragă 

documentul din circuitul de avizare. 

Aceasta deoarece personalul de îngrijire care intră în contact cu beneficiarii din centrele 

rezidenţiale este testat periodic încă din luna aprilie 2020, fără a reprezenta vreun 

pericol de transmitere sau răspândire a virusului SARS-COV 2, astfel că nu se impun 

măsuri suplimentare de supraveghere. 

Personalul care a trecut prin boală este protejat de anticorpii dobândiţi, dar acest lucru 

nu se are în vedere şi nu se propune dozarea anticorpilor la personalul infectat cu SARS-

COV-2. 

În al treilea rând, transferarea suportării costurilor testărilor periodice din bugetul DSP în 

bugetul personal al angajaţilor reprezintă un atac la adresa veniturilor realizate de 

angajaţi şi o modalitate indirectă de constrângere sau condiţionare a prezenţei lor la 

locul de muncă. 

”Măsurile discrimainoatorii duc la pierderea angajaților” 
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Măsura este discriminatorie deoarece pune angajaţii din sectorul de asistenţă socială în 

situaţia de a-şi valorifica la un nivel inferior veniturile realizate, în raport cu alte categorii 

de lucrători în sectoare publice. 

Deficitul de personal din sistemul de asistenţă socială este recunoscut, iar formele de 

condiţionare şi constrângere pe care Guvernul intenţionează să le ia la adresa acestuia 

poate duce la pierderi de personal cu consecinţa perturbării activităţii de îngrijire a 

beneficiarilor, se mai arată în postare. 

În plus, nu există niciun alt sector de activitate în care vaccinarea sau, după caz, 

suportarea costurilor testării să fie obligatorii. 

”Apreciem faptul că Guvernul României trebuie să rezolve problema creşterii ratei de 

vaccinare prin metode stimulative şi nicidecum prin condiţionări ori constrângeri, iar 

măsurile vor trebui aplicate în mod unitar tuturor sectoarelor de activitate care 

deservesc publicul, fără discriminare, altfel, statul român se dovedeşte încă odată 

”pentru unii mumă şi pentru alţii ciumă”! 

Nu faceţi experimente socio-sanitare pe angajaţii din asistenţă socială! Luaţi o singură 

decizie, valabilă pentru toţi angajaţii bugetari! Iar această decizie nu trebuie să aibă la 

bază impunerea vaccinării, ci convingerea angajaţilor privind eficacitatea ei!”, au adăugat 

reprezentanţii Sanitas. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• MediaSind solicită Parlamentului să desemneze de urgenţă noua 

conducere a TVR 

Biroul Executiv Naţional al Sindicatului Român al Jurnaliştilor MediaSind  întrunit astăzi, 

9 septembrie 2021, în şedinţă de urgenţă, a luat act de conflictul de muncă creat 

artificial de actuala conducere interimară a Societăţii Române de Televiziune, care, cu 

aroganţă şi iresponsabilitate, ignoră semnalele de alarmă ale lui Adrian Sobaru, aflat în a 

4-a zi de grevă a foamei. 

 Astăzi am avut o întâlnire cu colegul nostru şi am aflat motivele care l-au 

determinat să adopte această formă extremă de protest.  
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Am înţeles că Adrian Sobaru „încurcă” afacerile acelor care se află la conducerea 

sectorului tehnico-administrativ. El deranjează pentru că nu tace şi spune adevărul în 

faţă atunci când, în calitate de angajat al Serviciului Transporturi, vorbeşte de unele 

afaceri susceptibile de corupţie. Acestea, nefiind sancţionate de nimeni, pot pune uneori 

chiar viaţa salariaţilor în pericol, aşa cum s-a şi întâmplat în urmă cu câteva săptămâni, 

când, din cauza incompetenţei unor şefi, un camion a luat foc şi a fost stins cu sticle de 

apă, pentru că stingătoarele erau expirate de câţiva ani! Cu toate că directorul general 

interimar, Ramona Săseanu, a fost informată imediat de această situaţie, cazul a fost 

muşamalizat. 

 Adrian Sobaru a semnalat în mai multe rânduri neregulile pe care le-au observat, de 

altfel, şi membrii organizaţiei noastre, solicitând eliminarea lor. Ca şi ceilalţi salariaţi, el 

este indignat de modul în care sunt, în continuare, trataţi salariaţii, de faptul că se fac 

angajări pe criterii politice, subminând,  în acest fel, competenţa şi profesionalismul 

necesare unei instituţii publice de presă. 

 Pe bună dreptate, Adrian Sobaru este nemulţumit de faptul că angajaţii, expuşi unor 

riscuri cauzate de incompetenţa conducerii, sunt  trataţi ca simple numere şi nu ca 

oameni cu probleme grave de viaţă. Este normal ca orice organizaţie să se implice atunci 

când angajaţii săi traversează momente de cumpănă. Ne amintim că de puţină vreme, 

un coleg şi-a pus capăt zilelor în sediul instituţiei, fiind doborât de povara datoriei 

financiare pe care era nevoit să o achite  la TVR. Considerăm că acest eveniment tragic 

putea să fie evitat dacă actuala conducere ar fi manifestat mai multă disponibilitate la 

dialog cu salariaţii. 

 Întrucât suntem îngrijoraţi de situaţia prin care trece colegul din TVR, Adrian Sobaru, 

cerem actualei conduceri să dea dovadă de responsabilitate şi să demareze de urgenţă 

negocieri cu acesta, pentru a împiedica un deznodământ tragic. Solicităm, de asemenea, 

Sindicatului pentru Unitatea Salariaţilor TVR – SPUSTV, să-şi susţină propriul membru, 

aşa cum cere Statutul organizaţiei. Tăcerea lor din aceste zile ne întăreşte, din păcate, 

supoziţia noastră, că SPUSTV se află în continuare în complicitate cu conducerea TVR, în 

defavoarea salariaţilor! 

 MediaSind face un apel către Parlament să urgenteze procedura de desemnare a 

membrilor noilor Consilii de Administraţie din SRR şi SRTV.  
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Televiziunea Română are nevoie de  o echipă competentă, formată din profesionişti, 

capabilă să surmonteze actuala situaţie gravă în care se află instituţia. 

Totodată, considerăm că este necesar să se adopte o nouă Lege de organizare a SRR şi 

SRTV, care să corespundă momentului în care ne aflăm. Ne exprimăm în continuare 

disponibilitatea de a participa la realizarea acestui proiect, oferind expertiza noastră. 

(Sursa: Biroul Executiv Național al SRJ MediaSind) 

 

• BREAKING Votarea moțiunii de cenzură, amânată până când se 

pronunță Curtea Constituțională pe sesizarea depusă de Guvern, au 

decis Birourile permanente reunite 

UPDATE 2: Votarea moțiunii de cenzură este amânată până când se pronunță Curtea 

Constituțională pe sesizarea depusă de Guvern, au decis, joi, Birourile permanente 

reunite, cu voturile PSD, PNL și UDMR. 

Ludovic Orban nu și-a exprimat votul, însă a precizat că votul dat reprezintă o 

împiedicare a exercitării unui drept constituțional de depunere și votare a unei moțiuni 

de cenzură. 

„Ați încălcat principiul statului de drept prin acest vot”, le-a spus Ludovic Orban colegilor 

din Birourile permanente. 

Curtea Constituțională a stabilit pentru 15 septembrie termenul până la care Guvernul și 

Parlamentul trebuie să transmită punctele de vedere. Data dezbaterii de către CCR a 

sesizării Guvernului încă nu a fost stabilită. 

UPDATE: Birourile permanente ale Parlamentului dezbat la această oră calendarul 

moțiunii de cenzură, respectiv când să fie dat votul. 

Principalele luări de poziție: 

UDMR a propus ca moțiunea de cenzură să fie votată după ce Curtea Constituțională va 

da decizia pe sesizarea Guvernului privind moțiunea. 

USR susține ca moțiunea de cenzură să fie votată în 14 septembrie.  
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Ludovic Orban a susținut că trebuie stabilit calendarul moțiunii de cenzură. 

Liderul senatorilor PNL, Alina Gorghiu, a anunță că liberalii susțin amânarea votului până 

la 1 octombrie. 

Știrea inițială: Moțiunea de cenzură va fi citită în ședința plenului reunit al Parlamentului 

convocată pentru joi, la ora 16.00, au decis Birourile permanente reunite. 

Birourile permanente reunite nu au stabilit și data la care va fi votată moțiunea de 

cenzură. 

Decizia de a fi citită joi moțiunea a fost luată cu voturile USR PLUS, PSD, AUR, minorități. 

De asemenea, primul punct al ordinii de zi a plenului reunit va fi aprobarea înființării 

unei comisii de anchetă privind creșterea prețurilor la energie, propusă de PSD. 

Ce prevede Constituția: 

ARTICOLUL 113 

(1) Camera Deputaţilor şi Senatul, în şedinţă comună, pot retrage încrederea acordată 

Guvernului prin adoptarea unei moţiuni de cenzură, cu votul majorităţii deputaţilor şi 

senatorilor. 

(2) Moţiunea de cenzură poate fi iniţiată de cel puţin o pătrime din numărul total al 

deputaţilor şi senatorilor şi se comunică Guvernului la data depunerii. 

(3) Moţiunea de cenzură se dezbate după 3 zile de la data când a fost prezentată în 

şedinţa comună a celor două Camere. 

(4) Dacă moţiunea de cenzură a fost respinsă, deputaţii şi senatorii care au semnat-o nu 

mai pot iniţia, în aceeaşi sesiune, o nouă moţiune de cenzură, cu excepţia cazului în care 

Guvernul îşi angajează răspunderea potrivit articolului 114. 

(Sursa: G4media.ro) 
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• Guvernul Cîțu îi face pe plac lui Iohannis: Ședință specială cu OUG 

pentru programul 'România Educată' 

Guvernul urmează să se reunească în şedinţă vineri pentru a discuta mai multe acte 

normative din domeniul învăţământului, inclusiv hotărârea privind implementarea 

programului "România Educată". 

Şedinţa a fost anunţată joi atât de premierul Florin Cîţu, cât şi de ministrul Sorin 

Cîmpeanu. 

Luni începe noul an şcolar 2021 - 2022. 

"Mâine va fi o şedinţă de Guvern dedicată Educaţiei. E un moment potrivit - vineri 

înainte de luni când se deschid şcolile. În această şedinţă vom aproba o hotărâre de 

Guvern cu programul de implementare "România Educată", o ordonanţă de urgenţă prin 

care vom modifica Legea 55 făcând posibil concursul de directori, făcând posibilă de 

asemenea angajarea personalului didactic auxiliar şi nedidactic. Va fi adoptată o 

ordonanţă de urgenţă prin care vor fi preluate creşele în sistemul de învăţământ. Vor fi 

prezentate în primă lectură o ordonanţă de urgenţă "Grija pentru copii" şi o hotărâre de 

Guvern pentru creşterea cuantumului minim al burselor elevilor. Cinci acte normative", a 

declarat, joi seara, la B1TV, ministrul Sorin Cîmpeanu. 

Proiectul "România Educată" a fost iniţiat de preşedintele Klaus Iohannis. 

Proiectul cuprinde şapte rapoarte identificate ca fiind prioritare: "Cariera didactică", 

"Echitatea sistemului educaţional", "Profesionalizarea managementului educaţional", "Un 

învăţământ profesional şi tehnic de calitate", "Autonomie, calitate şi internaţionalizare în 

învăţământul superior", "Educaţie timpurie accesibilă tuturor", "Evaluarea elevilor şi 

studenţilor". Cele şapte rapoarte tehnice propun obiective şi măsuri concrete pe termen 

scurt, mediu şi lung. Totodată, fac şi o trecere în revistă a situaţiei actuale din sistem. 

Printre ţintele propuse la orizontul anului 2030 se numără: cel puţin 30% dintre copiii de 

0 - 3 ani să fie incluşi în educaţia ante-preşcolară; cel puţin 95% dintre copiii de 3 - 5 ani 

să fie incluşi în educaţia preşcolară; clasarea în primele 30 de state de pe mapamond în 

cadrul testelor PISA; cel puţin 80% rata de promovare a testării de la finalul educaţiei 

gimnaziale şi 75% rata de promovare a examenului de Bacalaureat din totalul  
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colectivităţii şi organizarea de politici ţintite spre reducerea numărului de instituţii de 

învăţământ cu rate de promovare mai mici de 50%. 

(Sursa: stiripesurse.ro)  

 

• Ce acte a adoptat Guvernul în ședința în care Florin Cîțu a demis toți 

prefecții și subprefecții de la USR-PLUS 

I. HOTĂRÂRI 

1. HOTĂRÂRE privind abrogarea Hotărârii Guvernului nr. 1074/2013 pentru aprobarea 

Planului de management al Parcului Național Munții Măcinului, precum și pentru 

instituirea unor măsuri în domeniul managementului Parcului Național Munții Măcinului 

2. HOTĂRÂRE privind aprobarea bugetului de venituri și cheltuieli pe anul 2021 al 

Companiei Naționale ”Administrația Porturilor Dunării Maritime” S.A. Galați aflată sub 

autoritatea Ministerului Transporturilor și Infrastructurii 

3. HOTĂRÂRE privind aprobarea bugetului de venituri şi cheltuieli pe anul 2021 pentru 

Societatea CUPRU MIN S.A. Abrud, aflată sub autoritatea Ministerului Economiei, 

Antreprenoriatului și Turismului 

4. HOTĂRÂRE privind aprobarea bugetului de venituri şi cheltuieli pe anul 2021 al Regiei 

Autonome "Administraţia Patrimoniului Protocolului de Stat", regie autonomă de interes 

naţional aflată sub autoritatea Secretariatului General al Guvernului 

5. HOTĂRÂRE privind prelungirea stării de alertă pe teritoriul României începând cu data 

de 10 septembrie 2021, precum și stabilirea măsurilor care se aplică pe durata acesteia 

pentru prevenirea şi combaterea efectelor pandemiei de COVID – 19 

6. HOTĂRÂRE privind aprobarea alocării unei sume din bugetul asigurărilor pentru 

şomaj pe anul 2021 pentru plata venitului lunar de completare de care beneficiază 

persoanele disponibilizate de la Compania Națională a Uraniului S.A. 

7. HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Mateescu Emilia din funcţia de prefect al 

judeţului Argeș 
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8. HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Bulai Leonard-Ioan din funcţia de prefect al 

judeţului Bacău 

9. HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Ciocan Nicuşor din funcţia de prefect al 

judeţului Brăila 

10.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Iordache Silviu din funcţia de prefect al 

judeţului Buzău 

11.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Panaitescu Gabriel-Aurelian din funcţia de 

prefect al judeţului Galați 

12.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Răducan Morega Corneliu din funcţia de 

prefect al judeţului Gorj 

13.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Szabó Zsolt din funcţia de prefect al judeţului 

Harghita 

14.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Tănăsescu Mihai-Andrei din funcţia de 

prefect al judeţului Ialomița 

15.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Duruş Vlad-Emanuel din funcţia de prefect al 

judeţului Maramureș 

16.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Cimpoeşu Iulian din funcţia de prefect al 

judeţului Suceava 

17.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Nemeth Zoltan din funcţia de prefect al 

judeţului Timiș 

18.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului domnului Ivanov Marcel din funcţia de 

prefect al judeţului Tulcea 

19.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Lăudatu Marcel din funcţia de prefect al 

judeţului Vaslui 

20.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Stoica Alin-Bogdan în funcţia de prefect al 

municipiului Bucureşti 
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21.HOTĂRÂRE eliberarea domnului Nemeş Gheorghe-Claudiu din funcţia de subprefect 

al judeţului Alba 

22.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Cătană Vasile-Valer din funcţia de subprefect 

al judeţului Arad 

23.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Palaghianu Daniel-Cristian din funcţia de 

subprefect al judeţului Bihor 

24.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Toth Attila-Lorand din funcţia de subprefect 

al judeţului Bistrița-Năsăud 

25.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Oleniuc Magda din funcţia de subprefect al 

judeţului Botoșani 

26.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Bucur Ioan Codruţ din funcţia de subprefect 

al judeţului Braşov 

27.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Plujar Andrei George din funcţia de 

subprefect al judeţului Caraș-Severin 

28.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Ştefan Georgică din funcţia de subprefect al 

judeţului Călăraşi 

29.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Sălcudean Camelia din funcţia de subprefect 

al judeţului Cluj 

30.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Vîlcu Mihai din funcţia de subprefect al 

judeţului Constanța 

31.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Dulanyi-Balogh Szilard din funcţia de 

subprefect al judeţului Covasna 

32.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Manea Marinela-Daniela din funcţia de 

subprefect al judeţului Dâmbovița 

33.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Dumitrescu Iustin din funcţia de subprefect 

al judeţului Dolj 
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34.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Alexandru Ionuţ-Ciprian din funcţia de 

subprefect al judeţului Giurgiu 

35.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Biriş Oana-Andreea din funcţia de subprefect 

al judeţului Hunedoara 

36.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Tanasă Ştefan din funcţia de subprefect al 

judeţului Iaşi 

37.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Văduva Dumitru din funcţia de subprefect al 

judeţului Ilfov 

38.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Chiriac Claudiu-Valentin din funcţia de 

subprefect al judeţului Mehedinţi 

39.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Hang Ana-Lucia din funcţia de subprefect al 

judeţului Mureş 

40.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Meraru Ioan din funcţia de subprefect al 

judeţului Neamţ 

41.HOTĂRÂRE eliberarea domnului Zaharia Florin din funcţia de subprefect al judeţului 

Neamţ 

42.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Bădici Fănel din funcţia de subprefect al 

judeţului Olt 

43.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Bulearcă Marius Felix din funcţia de 

subprefect al judeţului Prahova 

44.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Kiss Lavinia Anamaria din funcţia de 

subprefect al judeţului Satu Mare 

45.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Ciortea-Suciu Andrea-Monica din funcţia de 

subprefect al judeţului Sălaj 

46.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Theodoru Laurenţiu din funcţia de subprefect 

al judeţului Sibiu 
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47.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Iordan Sergiu-Mihai din funcţia de 

subprefect al judeţului Teleorman 

48.HOTĂRÂRE privind eliberarea domnului Achim Robert-Vasile din funcţia de 

subprefect al judeţului Vâlcea 

II. MEMORANDUMURI 

1. MEMORANDUM cu tema: Aprobarea negocierii și semnării formei revizuite a 

Memorandumului de Implementare – Aranjamente între statele membre implicate în 

Programul Interreg V-A România-Ungaria, de către Guvernul României 

III. NOTE 

1. NOTĂ privind transmiterea unei cereri către Consiliul Județean Cluj, județul Cluj, în 

scopul adoptării de către acesta a unei hotărâri privind trecerea unui imobil din 

domeniul public al județului Cluj în domeniul public al statului, în vederea dării în 

administrarea Ministerului Afacerilor Interne - Unitatea Specială de Aviație Cluj-Napoca 

(Sursa: stiripesurse.ro)  

 

• Nelu Tătaru și Horațiu Moldovan, numiți consilieri onorifici ai prim-

ministrului. Adrian Gheorghe, revocat din funcția de la CNAS 

Nelu Tătaru, fost ministru al Sănătății în Guvernul Orban, îl susține pe Florin Cîțu la șefia 

PNL  

Premierul Florin Cîţu i-a numit în calitatea de consilieri onorifici ai prim-ministrului pe 

Nelu Tătaru, fost ministru al sănătăţii, și pe Horaţiu Moldovan, fost secretar de stat la 

Ministerul Sănătății în mandatul lui Nelu Tătaru. 

În iunie, Nelu Tătaru anunțase că îl susține pe Florin Cîțu pentru șefia Partidului Național 

Liberal. Fostul ministru al sănătății din guvernul Orban, șef al organizației PNL Vaslui, 

spunea că are încredere că actualul premier poate fi omul soluțiilor.  

Tot în funcția de consilier onorific al premierului a fost numit și Septimiu-Rareş Szabo, 

expert care a lucrat cu fostul ministru Cristian Ghinea la Planul Național pentru 

Redresare și Reziliență. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 9 septembrie 2021 15 

 

Pe de altă parte, Adrian Gheorghe a fost revocat joi din funcţia de membru al Consiliului 

de Administraţie şi preşedinte, cu rang de secretar de stat, al Casei Naţionale pentru 

Asigurări de Sănătate. Adela Cojan, vicepreşedinte al Casei Naţionale de Asigurări de 

Sănătate, va exercita atribuţiile preşedintelui CNAS până la numirea conducătorului 

instituţiei în condiţiile legii. 

Alți trei secretari de stat au fost demiși din funcție de la Investiții, Dezvoltare și Educație. 

Este vorba despre Marius-Mihai Vasiliu, care a fost eliberat din funcţia de secretar de 

stat la Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene, de Călin-Claudiu Bădiu, eliberat din 

funcţia de secretar de stat la Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei, şi 

de Gheorghe-Radu Szekely, secretar de stat la Ministerul Educaţiei.  

Toate aceste decizii au fost publicate joi în Monitorul Oficial.  

Tot joi, prefecții și subprefecții USR PLUS au fost demiși prin hotărâre de guvern.  

(Sursa: Digi 24) 

 

• Protest din partea mai multor organizații după ce Florin Cîțu a 

suplimentat „pe ascuns” subvențiile partidelor cu 90 de milioane de lei 

Protest din partea mai multor organizații după ce Florin Cîțu a suplimentat „pe ascuns” 

subvențiile partidelor cu 90 de milioane de leiDeși inițial guvernul părea că renunță la 

suplimentarea subvenției pentru partide, premierul s-a răzgândit FOTO Facebook / 

Florin Cîțu 

Mai multe organizații au semnat o scrisoare prin care protestează după ce Guvernul a 

decis să dea la rectificare aproape 90 de milioane de lei pentru subvenția partidelor 

politice. În trecut, ministrul de Finanțe și premierul Florin Cîțu au anunțat că doresc 

reducerea subvenției. 

Anunțul privind mărirea subvenției a fost făcut chiar de către premier, la finalul ședinței 

de guvern de marți, când a fost aprobată rectificarea bugetară. Cîțu a explicat că a făcut 

modificarea la cererea Autorității Electorale Permanente (AEP). 
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"A fost o solicitare de la AEP pentru a avea aceeași sumă ca anul trecut la subvenția 

partidelor, nu mai mare, nu mai mică, suma a fost aprobată", a declarat, marți, 7 

septembrie, premierul Cîțu, la finalul ședinței de Guvern în care a fost aprobată 

rectificarea bugetară. 

Astfel, partidele urmează să primească în acest an peste 250 de milioane de lei (50 de 

milioane de euro), după ce, anterior, guvernul părea că retrage suplimentarea bugetului 

pentru partide. În cel de-al doilea draft al rectificării bugetare, suma alocată pentru 

partidele politice ar fi putut ajunge la un total de 265 de milioane de lei. 

Mai multe organizații au semnat o scrisoare în care protestează față de „creșterea 

nejustificată” a sumelor pentru partide și amintesc că în 2020 Florin Cîțu declara că va 

tăia subvenția. 

„Lucrez la bugetul pentru 2021 și exact ca în 2020 voi propune economii REALE la 

bugetul de stat prin: - tăierea cu un procent SEMNIFICATIV a subvenției pentru partidele 

politice și în 2021. În 2020, deși an electoral, am tăiat subvenția pentru partidele politice 

cu 30%. 

Marcel Ciolacu, așa se fac economii substanțiale la bugetul pentru anul viitor. Nu prin 

pseudo-demisii din Parlamentul României”, afirma Cîțu pe Facebook. 

„Deși prin bugetul din 2021 se alocaseră 162 de milioane de lei, pentru un an care nu 

este electoral și deci cu cheltuieli reduse, rectificarea bugetară a adus o suplimentare pe 

care o considerăm nejustificată. La fel de nejustificată considerăm și declarația 

președintelui AEP, domnul Constantin-Florin Mitulețu-Buică, cu privire la faptul că acesta 

este nivelul normal al subvenției și că nu poate scădea, întrucât partidele și-au făcut 

anumite planuri”, transmite Expert Forum. 

Printre organizațiile care au semnat scrisoare de protest se regăsesc: ActiveWatch, 

Asociația Voci pentru Democrație și Justiție - VeDem Just, Asociația Pentru Minți 

Pertinente AMPER, Centrul pentru Studiul Democrației, Centrul pentru Resurse Civice, 

Centrul pentru Inovare Publică, CeRe: Centrul de Resurse pentru Participare Publică, 

CIVICA Iași, Expert Forum, Geeks for Democracy, Mișcarea pentru Dezvoltarea Moldovei, 

Societatea Studențească de Științe Politice, Mircea Kivu, activist civic. 
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Partidele primesc prea mulți bani față de ce nevoi au 

După primele șase luni ale acestui an, Autoritatea Electorală Permanentă (AEP) a livrat 

deja 92 de milioane de lei din bugetul de stat către partide, sub formă de subvenție. Un 

raport EFOR arată că banii primiți de formațiuni sunt mult peste nevoile reale ale 

acestora, cheltuind abia jumătate din cât au primit. 

Din această sumă, cea mai mare parte a mers către propagandă și presă, capitol la care 

PSD și PNL au fost „campioni”. Concret, PSD a cheltuit 66% din bani la această categorie, 

în timp ce PNL s-a folosit de 62% din resurse. Ziare.com a scris lună de lună despre 

sumele concrete cheltuite de partide către presă și propagandă. De exemplu, în luna 

iunie, PSD a scos din visterie 3,3 milioane de lei, în timp ce PNL „doar” 1,2 milioane de 

lei. 

Totodată, până în 2024, partidele ar putea rămâne cu sume fabuloase pe care să le 

folosească în campaniile electorale, având în vedere că vor avea loc patru rânduri de 

alegeri. 

Istoricul creșterii subvenției pentru partide 

Noua lege a finanțării partidelor politice a fost votată în 2015, cu 262 de voturi „pentru”, 

8 „împotrivă” și 20 de abțineri. Aceasta prevedea ca formațiunile să primească anual o 

subvenție de la buget pentru a se evita banii negrii. Fostul deputat PSD Mircea Drăghici, 

inițiatorul legii, explica că prin această nouă lege se va descuraja corupția. Aceeași lege 

interzicea atunci și distribuția de bunuri cu însemne electorale în timpul campaniei 

electorale, ca de exemplu pixuri, brichete, fulare, găleți etc. 

În 2015, formațiunile au primit subvenție de la bugetul de stat un total de 6,76 milioane 

de lei, sumă care avea să se dubleze în anii următori, mai întâi în 2016 la 14,46 milioane 

de lei, iar apoi în 2017 la 30 de milioane de lei. 

Explozia subvenției pentru partide a avut loc începând cu 2018, când același Mircea 

Drăghici a venit cu o inițiativă de modificare a legii finanțării partidelor și a campaniilor 

electorale. Social-democratul a introdus atunci un amendament prin care de la 

„partidele politice primesc anual subvenție de la bugetul de stat” s-a ajuns la „suma 

alocată anual partidelor politice de la bugetul de stat este de cel puțin 0,01% și de cel 

mult 0,04% din produsul intern brut”.  
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În iulie 2021 Drăghici, care în trecut era trezorierul PSD, avea să fie condamnat definitiv 

la cinci ani de închisoare pentru că a încercat în 2018 să folosească subvenția pentru 

partide pentru a-și cumpăra o vilă și o mașină. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Ministrul Energiei explică creșterile de preț la electricitate: ”Nu s-a 

mai pus în funcţiune nicio unitate nouă de producţie din 2015” 

Ministrul Energiei explică creșterile de preț la electricitate: ”Nu s-a mai pus în funcţiune 

nicio unitate nouă de producţie din 2015”Conform ministrului, la ora actuală se lucrează 

la o ordonanţă ce vizează "protecţia a milioane de români împotriva creşterii preţului la 

energie”  

Ministrul Energiei, Virgil Popescu, spune într-o postare pe Facebook, că motivul 

înfiinţării comisiei parlamentare de ancheta a creșterii prețurilor la energie este 

transparența în fața cetățenilor. 

"Am votat pentru înfiinţarea comisiei parlamentare care anchetează creşterea preţului la 

energie şi gaze, deoarece îmi doresc să afle toţi românii cauzele pentru care preţurile au 

crescut. Iată unul dintre motive: nu s-a mai pus în funcţiune nicio unitate nouă de 

producţie a energiei electrice din anul 2015, de la construirea capacităţilor de energie 

regenerabilă", susţine oficialul. 

Conform ministrului de resort, la ora actuală se lucrează la o ordonanţă ce vizează 

"protecţia a milioane de români împotriva creşterii preţului la energie electrică şi gaze 

naturale". 

"Mă uit în urmă şi văd ce miniştri au fost... şi voi veni la audieri ca să explic ce s-a 

întâmplat şi ce se întâmplă, acum, în sistemul energetic naţional. Voi arăta, de 

asemenea, măsurile pe care le luăm pentru protejarea consumatorilor casnici. La 

minister lucrăm, în momentul de faţă, la o ordonanţă pentru protecţia a milioane de 

români împotriva creşterii preţului la energie electrică şi gaze naturale. Ordonanţa vine 

în completarea Legii consumatorului vulnerabil din energie", a menţionat Virgil Popescu. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 9 septembrie 2021 19 

 

Senatorii şi deputaţii au aprobat, joi, cu 339 de voturi "pentru" şi o abţinere, proiectul de 

Hotărâre privind înfiinţarea unei Comisii parlamentare de anchetă pentru stabilirea 

cauzelor creşterii substanţiale a preţurilor gazelor naturale şi energiei electrice. 

Liderul deputaţilor AUR, George Simion, şi-a exprimat susţinerea, în plen, faţă de 

inţiativa parlamentarilor social-democraţi, apreciind că activitatea acesteia trebuie să 

înceapă cât mai curând. 

"Propun chemarea în plenul reunit al celor două Camere a preşedintelui ANRE, care are 

un salariu care ajunge undeva la 12.000 de euro", a spus Simion, care a cerut supunerea 

la vot a propunerii sale. 

De asemenea, liderul deputaţilor PSD, Alfred Simonis, a subliniat că este importantă 

înfiinţarea comisiei, care are ca obiect principal de activitate verificarea modalităţii prin 

care preţurile la energie şi la gaze naturale au explodat. 

"Nu se poate supune votului invitarea cuiva într-un plen. În primul rând, acel plen 

trebuie convocat. (...) Eu cred că în acea comisie trebuie să chemăm pe toată lumea, 

inclusiv pe şeful ANRE (Autoritatea Naţională de Reglementare în Energie, n.r.) să ne 

explice de ce au crescut preţurile", a arătat Simonis. 

La rândul său, senatorul PNL Alina Gorghiu a apreciat că ar trebui ca întâi să fie înfiinţată 

comisia de anchetă şi apoi să fie convocate Birourile reunite permanente pentru a-l 

invita pe preşedintele ANRE. 

Totodată, liderul grupului minorităţilor naţionale din Parlament, Varujan Pambuccian, a 

anunţat că, de această dată, parlamentarii grupului vor vota în favoarea înfiinţării 

comisiei. 

"Noi, de obicei, nu ne băgăm în chestiunea asta, cu comisiile de anchetă. Vom vota 

înfiinţarea comisiei de anchetă, vom participa la ea", a spus Pambuccian. 

În final, parlamentarii au votat pentru constituirea comisiei de anchetă, urmând să fie 

convocat un plen reunit de către preşedinţii celor două Camere. 

(Sursa: ziare.com) 
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• Oferta locurilor de munca vacante la nivelul municipiului Bucuresti in 

perioada 08- 15.09.2021 

Potrivit datelor furnizate de cãtre agenții economici, în evidența Agenției Municipale 

pentru Ocuparea Forței de Muncã București (AMOFM), în perioada  08-15.09.2021,  sunt 

disponibile  2943 locuri de muncã vacante,  din care  384 sunt destinate persoanelor cu 

studii superioare,  486 persoanelor cu studii medii,   1748 pentru muncitorii calificați și 

325 pentru  muncitorii necalificați.  

Precizãm cã baza de date a locurilor de muncã vacante este dinamicã, astfel în vederea 

unei informari cât mai corecte și actualizate AMOFM București  va publica zilnic, pe site-

ul instituției (www.anofm.ro - agentia AMOFM Bucuresti), locurile de muncã vacante 

declarate de cãtre angajatori.  

Menționãm cã AMOFM București, conform Legii 76/2002 privind sistemul asigurãrilor 

pentru șomaj si stimularea ocupãrii forței de muncã, modificatã și completatã ulterior, 

furnizeazã serviciul de mediere a muncii prin care se realizeazã punerea în legaturã a 

angajatorilor cu persoanele în cãutarea unui loc de muncã, în vederea stabilirii de 

raporturi de muncã sau de serviciu.  

AMOFM București face cunoscute locurile de muncã vacante, comunicate de cãtre 

angajatori, persoanelor în cãutarea unui loc de muncã. Serviciul de mediere a muncii se 

acordã gratuit.  

Informațiile privind locurile de muncã vacante și condițiile de ocupare a acestora se pot 

obține de la Agențiile Locale pentru Ocuparea Forței de Muncã.  

Adresele de e-mail/ numerele de telefon ale Agentiilor Locale de Sector:  

Sector 1 - telefon: 0758.102.141/ 0758.102.151; e-mail: sector-1@anofm.gov.ro;  

Sector 2 - telefon:0758.102.142/ 0758.102.152 ; e-mail: sector-2@anofm.gov.ro;  

Sector 3 - telefon: 0758.102.143/0758.102.153; e-mail: sector-3@anofm.gov.ro;  

Sector 4 - telefon: 0758.102.154/ 0758.102.164; e-mail: sector-4@anofm.gov.ro;  
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Sector 5 - telefon: 0758.102.137 /0758.102.376; e-mail: sector-5@anofm.gov.ro;  

Sector 6 - telefon: 0758.102.146/0758.102.156; e-mail: sector-6@anofm.gov.ro. 

(Sursa: AGENŢIA MUNICIPALĂ PENTRU OCUPAREA FORŢEI DE MUNCĂ BUCUREŞTI) 

 

• Sorin Cîmpeanu: Se vor da simulări, se vor da teze, vrem să se 

deruleze normal acest an 

Ministrul Educaţiei, Sorin Cîmpeanu, afirmă că tezele şi simulările se vor derula normal 

întrucât se doreşte ca noul an şcolar să decurgă normal. 

"În momentul de faţă, tezele se vor da normal, simulările se vor derula normal. Mai mult 

decât atât, la clasa a II-a, a IV-a a VI-a (...) vrem corectarea informatizată şi corectarea 

datelor pe fiecare item, ca să avem o relevanţă şi să fie un instrument de decizie cu 

privire la porţiunile din materie în care trebuie intervenit mai puternic. Se vor da simulări, 

se vor da teze, vrem să se deruleze normal acest an. Din punct de vedere al admiterii la 

liceu (...) nu va fi niciun fel de schimbare anul acesta. O schimbare necesită consultare, 

trebuie să fie anunţată cu cel puţin un an înainte, deci admiterea la liceu, în vara viitoare, 

se va da exact după aceleaşi reguli după care s-a dat şi anul acesta", a precizat 

Cîmpeanu, joi, la Digi 24. 

Ministrul Educaţiei a subliniat că şi examenul de Bacalaureat va rămâne neschimbat şi că, 

un Bacalaureat unitar, bazat pe competenţe, ar putea să apară, cel mai devreme în anul 

2027. 

"Un Bacalaureat unitar, bazat pe competenţe, ar putea să apară, cel mai devreme în anul 

2027, în cazul în care vom avea o lege prin care să agreem acest lucru şi să înceapă în 

anul 2023, un elev de clasa a IX-a ştiind cum trebuie să se pregătească pentru un 

Bacalaureat care va fi diferit abia în anul 2027", a afirmat Sorin Cîmpeanu. 

(Sursa: Digi 24) 
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• Noul impozit pe clădiri, mai ușor de calculat. Cine beneficiază de 

scutiri, termenele și modalitățile de plată 

Noul impozit pe clădiri, mai ușor de calculat. Cine beneficiază de scutiri, termenele și 

modalitățile de platăClădirile în care activează cabinete de medicina familiei sau unități 

sanitare publice nu vor mai fi impozitate FOTO Unsplash.com 

Anul acesta, a adus schimbări importante în ceea ce privește impozitarea si plățile care 

trebuie efectuate către stat. 

Codul Fiscal a suferit o actualizare pe 21 decembrie 2020, prin Legea nr. 296/2020, prin 

care s-au adus unele modificări în ceea ce privește impozitarea clădirilor folosite pentru 

servicii turistice și calcularea impozitului pentru clădirile cu destinație mixtă, aflate în 

proprietatea persoanelor fizice de la data de 1 ianuarie 2021. Modificări au mai fost 

aduse si la finalul lunii august, anul acesta. 

Astfel, clădirile în care activează cabinete de medicina familiei sau unități sanitare 

publice nu vor mai fi impozitate, la fel și casele de cultură ale sindicatelor. Excepție fac 

acele încăperi destinate activităților economice. Înainte, legea menționa absența 

impozitării doar în cazul unităților sanitare publice. 

Mai mult, vor fi scutite de la plata impozitului pe clădire persoanele cu handicap 

temporar, care dețin un certificat de handicap revizuibil, iar această scutire începe să se 

acorde începând cu data noului certificat de handicap, respectându-se prevederile 

legale. Astfel, certificatul de handicap trebuie să aibă continuitate și să fie depus la 

sediul ANAF în termen de 45 de zile, potrivit prevederilor din Codul Fiscal actualizat prin 

Legea nr. 296/2020. 

De asemenea, potrivit legii, nu se percepe impozit pe locuințele deținute în proprietatea 

sau coproprietatea persoanelor cu handicap grav și accentuat, ale persoanelor încadrate 

în gradul I de invaliditate și pe cele ale reprezentanților legali ai persoanelor, pe 

perioada de îngrijire, supraveghere și întreținere a persoanelor cu handicap grav sau 

accentuat ori cu grad I de invaliditate. Până în 2021, la intrarea în vigoare a noilor 

prevederi, se mai spunea și că scutirea de impozit intră în vigoare începând cu data de 1 

a lunii următoare celei în care persoana a depus documentele justificative. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 9 septembrie 2021 23 

 

Tot referitor la scutirea de impozite, prevederile introduse mai spun că autoritățile, prin 

consiliul local, pot hotărî reducerea sau chiar scutirea de impozitul pe teren pentru acele 

terenuri afectate de calamități naturale, pe o perioadă de cinci ani, începând cu data de 

1 ianuarie a anului în care s-a produs evenimentul (articolul nr. 464 din Legea 296/2020). 

O altă schimbare se referă la contractele de cesiune, închiriere, administrare sau 

folosință pe o perioadă mai mare de un an, potrivit storia.ro. În aceste cazuri, impozitul 

pe clădiri poate fi plătit în două rate egale, prima parte până pe 31 martie, iar a doua, 

până pe 30 septembrie, potrivit articolului nr. 462 din Codul Fiscal, actualizat în 2020. 

Schimbări și în cazul impozitului pe clădiri nerezidențiale 

Au apărut o serie de modificări și în cazul impozitului pe clădiri nerezidențiale, aflate în 

proprietatea persoanelor fizice. „Pentru aceste clădiri, impozitul constă în calcularea unei 

cote cuprinse între 0,2 și 1,3% asupra valorii rezultate din raportul de evaluare, întocmit 

de un evaluator autorizat, în ultimii cinci ani anteriori anului de referință și depus la 

ANAF până la primul termen de plată din anul de referință”, mai precizează specialiștii in 

imobiliare de la storia.ro. 

Dacă raportul de evaluare este depus după primul termen de plată din anul de referință, 

acesta produce efecte începând cu 1 ianuarie a anului fiscal următor, potrivit literei a) 

din alineatul nr. 1 din articolul 458 din Legea nr. 296/2020 pentru actualizarea Codului 

Fiscal. Anterior, litera a) spunea că impozitul se calculează tot aplicând o cotă de 0,2-

1,3% asupra valorii rezultate dintr-un raport de evaluare, întocmit de un evaluator 

autorizat, în ultimii cinci ani anului de referință, iar acest document trebuia depus la 

ANAF până la primul termen de plată din anul de referință. 

În cazul în care nu se precizează valoarea, se va utiliza ultima valoare înregistrată în baza 

de date a ANAF, potrivit actualizării prin litera c) a alineatului 1 din articolul nr. 458. 

Schimbări au apărut și pentru persoanele juridice 

Astfel, dacă proprietarul clădirii nu a actualizat valoarea impozabilă în ultimii cinci ani 

anteriori anului de referință, cota impozitului pe clădire este de 5%, potrivit alineatului 

nr. 8 din articolul 460 din aceeași lege. Până la noile prevederi, dacă proprietarul 

persoană juridică nu actualiza valoarea impozabilă a clădirii în ultimii trei ani anteriori 

anului de referință, cota de impozitare era de 5%. 
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Modificări la impozitarea terenurilor 

Codul Fiscal introduce câteva schimbări și în ceea ce privește impozitarea terenurilor. 

Potrivit articolului nr. 466 din Codul Fiscal actualizat, dacă se constată diferențe între 

suprafețele înscrise în actele de proprietate și situația reală rezultată din măsurătorile 

executate potrivit Legii nr. 7/1996, se vor avea în vedere suprafețele corespunzătoare 

situației reale demonstrate prin lucrările de cadastru. Datele rezultate din lucrările de 

cadastru se vor înscrie în evidențele fiscale, în registrul agricol și în cartea funciară, iar 

impozitul pe teren se va calcula potrivit noii situații, începând cu data de 1 ianuarie a 

anului următor celui în care s-a înregistrat lucrarea de cadastru la Oficiul de Cadastru și 

Publicitate Imobiliară (alin. 6 din articolul nr. 466 din Codul Fiscal actualizat). 

Pentru terenurile pentru care se datorează taxă pe teren potrivit contractului de 

concesiune, închiriere, administrare sau folosință pentru perioade mai mari de un an, 

titularul dreptului de concesiune, închiriere, administrare sau folosință are obligația de a 

depune o declarație la ANAF, în termen de 30 de zile de la data intrării în vigoare a 

contractului și datorează taxa pe teren, începând cu data de 1 ianuarie a anului următor, 

potrivit alineatului 91 din articolul nr. 466. 

La finalul lunii august s-au mai efectuat următoarele modificări, potrivit 

Ministerului Finanțelor 

Clarificări privind acordarea scutirii de la plata impozitului pe clădiri/teren pentru 

clădirile folosite ca domiciliu și terenurile aferente acestora, aflate în proprietatea sau 

coproprietatea persoanelor participante la acțiuni militare, misiuni și operațiuni pe 

teritoriul sau în afara teritoriului statului român și acordarea unor drepturi acestora, 

familiei acestora și urmașilor celui decedat; 

Clarificarea categoriilor de persoane persecutate politic de regimul comunist care 

beneficiază de scutiri de la plata impozitului pe clădiri/teren/mijloace de transport; 

Simplificarea modului de calcul al impozitului pe clădiri în cazul clădirilor cu destinație 

mixtă, aflate în proprietatea persoanelor fizice; 

Cum și unde poți plăti impozitul 

În numerar, la Direcția de Impozite și Taxe Locale și la oficiile poștale;  
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Cu ordin de plată, prin bancă, acolo unde ai contul deschis. Poate fi realizat atât de 

persoane fizice, cât și de persoane juridice; 

Cu cardul, la Direcția de Taxe și Impozite Locale; 

Prin Ghiseul.ro (plata online) - persoanele fizice pot achita impozitele datorate prin 

platforma guvernamentală după obținerea credențialului de la sediul Direcției de 

Impozite și Taxe Locale. Pentru a obține un nume de utilizator și o parolă, trebuie să 

trimiți o cerere și o copie după cartea de identitate/CUI/CIF; 

Prin mandat poștal. 

Indiferent de impozite, important să fii la curent cu schimbările legislative și să respecți 

termenele de plată 

Pentru terenuri, impozitul se plătește anual, în două rate egale, prima până pe 31 martie, 

iar a doua până pe 30 septembrie inclusiv. Plata anticipată a impozitului pe teren pentru 

întregul an până pe 31 martie inclusiv este răsplătită cu o bonificație de până la 10%. 

„În cazul contractelor de cesiune, închiriere, administrare sau folosință care se referă la 

perioade mai mari de o lună, taxa pe teren se plătește lunar, până la data de 25 inclusiv 

a lunii următoare fiecărei luni din perioada de valabilitate a contractului”. 

Pentru clădiri, impozitul se plătește tot anual, în două rate egale, până pe 31 martie și 30 

septembrie inclusiv. Și în cazul clădirilor, cei care plătesc anticipat până la 31 martie 

întreaga sumă primesc o bonificație de 10%. 

Indiferent de ce tipuri de impozite ai de plătit, este important să fii la curent cu 

schimbările legislative și să respecți termenele de plată. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Fidelis continuă în septembrie. Autoritățile vor să invite românii să 

împrumute statul la dobânzi de 3,25% - 3,75% pe lei și 1,6% pe euro 

Românii vor putea împrumuta statul în septembrie, iar în acest sens vor fi lansate 3 noi 

emisiuni de titluri de stat Fidelis, ce se vor lista, după subscriere, la Bursa de 

Valori București.  
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Vor fi două emisiuni în lei pe 1 și 3 ani la dobânzi de 3,25%/an, respectiv 3,75%/an. De 

asemenea, va mai fi una pe euro la 5 ani cu o dobândă de 1,6%/an. 

Perioada de subscriere începe de luni, 13 septembrie, și se va încheia pe 1 octombrie. 

Valoarea unui titlu este de 100 de lei, respectiv 100 euro, iar subscrierea minimă este de 

5.000 lei, respectiv, 1.000 euro pentru emisiunea în moneda europeană. 

Se va putea subscrie prin BT Capital Partners&Banca Transilvania, Banca Comercialã 

Românã și B.R.D. – Groupe Société Générale. Cei care au deschis un cont la un broker pe 

piața de capital, vor putea face asta din câteva click-uri. 

Nu se percep comisioane de cãtre bãncile intermediare, iar veniturile obținute, atât din 

dobânzi, cât și din câștigurile de capital nu sunt impozabile. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Sondaj EY România: Mai mult de jumătate dintre marii contribuabili 

nu au început încă pregătirile pentru implementarea Fişierului 

Standard de Control Fiscal 

Mai mult de jumătate dintre marii contribuabili nu au început încă pregătirile pentru 

implementarea Fişierului Standard de Control Fiscal (SAF-T) şi există riscul ca o bună 

parte dintre ei să întârzie raportarea, arată un sondaj EY România. 

"Mai mult de jumătate dintre marii contribuabili nu au început încă pregătirile pentru 

implementarea Fişierului Standard de Control Fiscal (SAF-T) sau D-406, cum este 

denumită această nouă declaraţie", relevă datele sondajului derulat zilele acestea de EY 

România. 

În plus, sondajul arată că peste 28% dintre companii au precizat că informaţiile cerute de 

raportarea SAF-T se regăsesc în mai multe sisteme informatice de gestiune fiscală şi 

contabilă (ERP), ceea ce s-ar traduce prin timpi mai mari de analiză şi riscuri mari de 

depăşire a termenelor de raportare stabilite de ANAF. 
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Toate acestea în condiţiile în care marii contribuabili vor fi obligaţi să completeze peste 

260 de câmpuri de informaţii obligatorii din contabilitate referitoare la tranzacţiile cu 

furnizorii, clienţii, postările contabile, stocuri, active, facturi, plăţi, informaţii fiscale în 

cadrul Declaraţiei 406, al cărei prim termen de depunere este 28 februarie 2022. 

”Înţelegerea cerinţelor de raportare şi a modalităţilor în care ele trebuie realizate, 

identificarea sursei datelor cerute de ANAF şi zona de volumetrie sunt cele mai 

importante dificultăţi cu care au început deja să se confrunte companiile cu care 

lucrează EY în implementarea SAF-T. Cel mai optimist interval de analizare şi identificare 

exactă a informaţiilor cerute de Declaraţia 406, în cazul în care nu există multe modificări 

şi calibrări de făcut, ar fi între 10 şi 14 săptămâni. De aceea, recomandăm companiilor să 

demareze cât mai curând posibil procesul de aplicare şi să se hotărască asupra soluţiei 

tehnice cu ajutorul căreia vor face raportarea, pentru că, altfel, există riscul să 

depăşească termenul”, a declarat Georgiana Iancu, partener, coordonator al 

departamentului de Taxe indirecte, EY România. 

Sondajul EY mai arată că nu toţi marii contribuabili au informaţiile de gestiune financiară 

şi contabilă conforme cu reglementările contabile româneşti, ci respectă reglementările 

contabile ale grupului din care fac parte. Astfel, 24% dintre companii nu sunt aliniate în 

totalitate la standardele contabile româneşti, un procent destul de mare, în contextul în 

care raportarea SAF-T porneşte tocmai de la un set de date extrase din contabilitate, în 

conformitate cu cerinţele contabile din România şi nu cu cele privind sistemele de grup. 

”Cu alte cuvinte, rezultatele acestui sondaj ne spun că 24% dintre societăţi nu răspund 

complet cerinţelor privind disponibilitatea informaţiilor din contabilitate, motiv pentru 

care ar putea întâmpina dificultăţi în implementarea SAF-T. Ele pot fi depăşite, desigur, 

dar necesită multă muncă suplimentară şi timp, pentru că vor fi necesare anumite 

operaţiuni de identificare a informaţiilor relevante pentru raportare şi de suprapunere a 

reglementărilor contabile de grup la cele româneşti, de unde ar putea apărea probleme 

privind calitatea datelor”, a mai precizat Georgiana Iancu. 

Într-o proporţie foarte mare, 88%, companiile fie nu au identificat încă soluţia tehnică 

prin care vor asigura raportarea SAF-T, fie se află în proces de analiză, a mai relevat 

sondajul. Acest procent este surprinzător, mai ales dacă privim această informaţie în 

legătură cu o altă întrebare, referitoare la termenul estimat de agenţii economici pentru 

implementarea SAF-T, la care 46% dintre respondenţi au estimat că termenul 

de implementare a SAF-T ar dura undeva între 2-4 luni.  
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”În condiţiile în care aproape 90% dintre respondenţii la acest sondaj nu au identificat 

încă soluţia tehnică pe care o vor adopta pentru generarea SAF-T şi, mai mult, 65% 

dintre respondenţi nu au demarat faza de analiză a cerinţelor de raportare SAF-T, nu pot 

spune decât că există mult optimism în rândul firmelor”, a adăugat ea. 

La rândul său Diana Lupu, partener asociat, Departamentul de Conformitate Globală şi 

Raportare, EY România, a atras atenţia companiilor aflate în primul val de raportare, să 

aibă în vedere perioadele pentru care trebuie să pregătească Declaraţia – lunar, 

trimestrial, anual sau la cerere, informează News.ro. 

”În cazul contribuabililor cu activitate economică intensă, materializată printr-un număr 

mare de înregistrări contabile şi informaţii de transmis, există posibilitatea de depunere 

a raportării prin intermediul mai multor formulare D 406, pentru a facilita declararea. În 

acest caz, fiecare formular, cu secţiunea şi subsecţiunea corespunzătoare informativă, va 

fi transmis succesiv de către compania respectivă, pentru perioada de raportare 

aferentă, până la data limită”, a adăugat Diana Lupu. 

De asemenea, specialiştii EY din echipa de implementare a proiectului SAF-T în România 

au prezentat, alături de echipa de SAF-T din Polonia, soluţiile informatice personalizate 

concepute de EY - easy SAF-T SAP Generator şi okEY Generator, menite să uşureze 

implementarea Declaraţiei 406 de către companii. Astfel, easy SAF-T SAP Generator este 

o soluţie dezvoltată împreună cu EY Polonia şi aplicată până în prezent de peste 200 de 

mari contribuabili din Polonia, care asigură extragerea automată a datelor raportabile în 

SAF-T direct din SAP şi generarea fişierului xml SAF-T din SAP. 

Soluţia okEY Generator este concepută să preia informaţii din orice sistem de gestiune 

folosit de companie şi să genereze fişierele în formatul cerut de ANAF. Practic, această 

soluţie informatică poate fi utilizată indiferent care este sistemul ERP al clientului şi oferă 

flexibilitate în importarea de fişiere sursă extrase din ERP-urile clienţilor, validarea 

acestora şi integrarea în fişierului xml pentru pregătirea declaraţiei D-406. 

”Prin intermediul SAF-T, ANAF va putea realiza controale şi audituri în timp aproape real, 

de unde şi importanţa alinierii informaţiilor din sistemele de gestiune financiară şi 

contabilă cu ceea ce se raportează către administraţia fiscală. Este foarte important 

pentru agenţii economici să înceapă, dacă nu au făcut-o deja, cel puţin analiza cerinţelor 

de raportare şi să se hotărască asupra soluţiei tehnice pe care o vor utiliza 
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pentru generarea SAF-T pentru a reuşi să fie gata în termenul strâns rămas până la 

prima raportare”, a conchis Georgiana Iancu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Starea de alertă se prelungeşte în România cu încă 30 de zile, 

începând din 10 septembrie 

Comitetul Naţional pentru Situaţii de Urgenţă a aprobat joi, 9 septembrie, hotărârea prin 

care se propune prelungirea stării de alertă pe întreg teritoriul naţional, pentru o 

perioadă de 30 de zile, începând cu data de 10 septembrie. 

Conform hotărârii, se aprobă, începând cu data de 13 septembrie, continuarea derulării 

proiectului-pilot, pentru o perioadă de 60 de zile, în incinta Aeroportului Internaţional 

Sibiu la terminalul "Sosiri", pentru detectarea persoanelor infectate cu virusul SARS-CoV-

2 cu sprijinul echipelor canine special pregătite în acest sens de către Centrul Chinologic 

"Dr. Aurel Greblea" Sibiu din cadrul Poliţiei Române. 

Pe perioada menţionată, toate persoanele care tranzitează terminalul sosiri din incinta 

Aeroportului Internaţional Sibiu pot fi supuse verificărilor pentru depistarea infecţiilor cu 

virusul SARS-CoV-2 realizate de către echipele canine special pregătite. Persoanele 

indicate de echipajele canine ca posibil a fi infectate sunt testate gratuit cu test rapid 

pentru infecţia cu virusul SARS-CoV-2 de către personalul Direcţiei de Sănătate Publică 

Sibiu sau personalul medical existent la nivelul aeroportului. Testele rapide utilizate în 

cadrul proiectului-pilot sunt asigurate gratuit de către DSP Sibiu. 

Tot din 13 septembrie, se aprobă derularea unui proiect-pilot similar, pentru o perioadă 

de 60 de zile, în incinta Aeroportului Internaţional "Avram Iancu" Cluj. 

(Sursa: ziare.com) 
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• DOCUMENT. Guvernul a actualizat lista țărilor cu risc epidemiologic. 

Bulgaria, Norvegia, Lituania, Slovenia au intrat în zona roșie 

Comitetul Național pentru Situații de Urgență a aprobat în ședința de joi, 9 septembrie, 

Hotărârea numărul 68 pentru actualizarea listei țărilor/teritoriilor de risc epidemiologic 

ridicat. 

Principalele modificări sunt următoarele: 

În zona roșie au intrat: Bulgaria, Norvegia, Lituania, Slovenia, Bermuda, Sri Lanka și 

Guernsey; 

În zona galbenă au intrat: 

- din zona roșie, în urma scăderii incidenței: Portugalia, Libia, Liban, Tunisia, Mauritius, 

Monaco, Islanda, Bahamas și Curaçao;carantina 

- din zona verde, în urma creșterii incidenței: Germania, Croația, Letonia, Grenada, 

Barbados, Insulele Virgine Britanice, Capul Verde, Montserrat și Bonaire, Saint Eustatius 

și Saba; 

În zona verde au intrat: Emiratele Arabe Unite, Gibraltar și Honduras. 

Cei care călătoresc dintr-o ţară inclusă pe lista roşie nu intră în carantină dacă au 

certificat digital ce atestă vaccinarea sau trecerea prin boală. Cei cu certificat digital care 

atestă doar rezultatul negativ al unui test RT PCR intră în carantină. 

Persoanele care vin dintr-o zonă galbenă sunt scutite de carantină dacă sunt vaccinate 

sau au un test PCR negativ, nu mai vechi de 72 de ore. 

Sunt scutiţi de carantină copiii sub 6 ani şi cei cu vârste între 6 şi 16 ani, dacă au un test 

COVID negativ. 

Consultați AICI Hotărârea 68 și Anexa. 

(Sursa: Digi 24) 
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• Agenția Europeană a Medicamentului a dat undă verde pentru a treia 

doză de vaccin anti COVID-19. La cât timp trebuie administrată 

Agenția Europeană a Medicamentului a dat undă verde pentru a treia doză de vaccin 

anti COVID-19. La cât timp trebuie administratăA treia doză de vaccin COVID poate fi 

administrată  

Agenția Europeană a Medicamentelor (EMA) a dat joi, 9 septembrie, undă verde statelor 

membre ale Uniunii Europene pentru administrarea unei a treia doze de vaccin 

împotriva COVID-19. A treia doză se administrează la șase luni de la rapel, conform 

EMA. 

Recomandarea este pentru vaccinul Pfizer/BioNTech, celelalte vaccinuri sunt evaluate 

încă, anunță oficialii europeni. 

Decizia a fost luată la Amsterdam. 

Raportul final al EMA va fi dat publicității în câteva săptămâni. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Klaus Iohannis, în Elveția: „Chestiunea guvernamentală nu e absolut 

deloc îngrijorătoare. Avem un guvern care merge mai departe”  

Klaus Iohannis, în Elveția: „Chestiunea guvernamentală nu e absolut deloc îngrijorătoare. 

Avem un guvern care merge mai departe” VIDEOPreședintele Klaus Iohannis alături de 

omologul său din Elveția, Guy Permelin FOTO presidency.ro 

Președintele Klaus Iohannis a susținut joi, 9 septembrie, o declarație comună cu 

președintele Confederației Elvețiene Guy Permelin. Întrebat de un jurnalist străin despre 

criza guvernamentală din țară, Iohannis a precizat că „chestiunea guvernamentală nu e 

absolut deloc îngrijorătoare” și că „avem un guvern care merge mai departe”. 

Klaus Iohannis: „Este o deosebită plăcere pentru mine să mă aflu în vizită oficială în 

Confederația Elvețiană, răspunzând astfel invitației dumneavoastră. 
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Vă mulțumesc pentru primirea călduroasă pe care mi-ați oferit-o astăzi mie și delegației 

mele la Berna și pentru discuția aprofundată și foarte bună pe care am purtat-o. 

În acest an, în 2021, aniversăm 110 ani de la stabilirea legăturilor diplomatice dintre 

România și Elveția. Este un moment cu valențe simbolice pentru relația româno-

elvețiană și, făcând un bilanț, am putut constata cu satisfacție, în cadrul dialogului 

nostru, nivelul excelent al cooperării bilaterale în plan politic, economic și social. 

Am arătat, în discuția noastră, că situația pandemică cu care ne confruntăm de aproape 

doi ani ne face să înțelegem necesitatea de a consolida cooperarea noastră, într-un 

spațiu european în care provocările nu țin seama de frontiere sau de statutul diferit al 

țărilor noastre, ci sunt aspecte care necesită soluții comune, pentru toate țările care 

împărtășesc aceleași valori și obiective. 

Plecând de la faptul că redresarea economică și revenirea la normal a societăților 

noastre depind de înțelegerea interdependențelor noastre și de eforturi coordonate, am 

salutat, în dialogul cu domnul Președinte, ritmul ascendent al comerțului bilateral în 

2020 și în prima parte a acestui an. Este cu atât mai remarcabil cu cât acest ritm s-a 

menținut în perioada dificilă a pandemiei de COVID-19. 

Am transmis aprecierea deosebită pentru consistența investițiilor elvețiene în România, 

atât ca pondere, cât și ca valoare adăugată. Mai mult, prin specificul lor, aceste investiții 

aduc în țara noastră excelența know-how-ului elvețian. Ele creează locuri de muncă și 

încurajează inovația, adoptarea noilor tehnologii și a soluțiilor prietenoase cu mediul. 

Am agreat să aprofundăm cooperarea în domenii sectoriale de interes comun, precum 

cercetarea și inovarea, digitalizarea, educația, securitatea cibernetică. 

Am mulțumit domnului Președinte pentru susținerea Elveției pentru un obiectiv strategic 

de politică al României – aderarea noastră la OCDE. 

Am evidențiat și apreciat faptul că unul dintre motoarele vizibilității și dezvoltării 

relațiilor bilaterale îl reprezintă contribuția elvețiană la obiectivul de coeziune al Uniunii 

Europene. 

Mi-am exprimat aprecierea față de rezultatele primei tranșe a acestei contribuții, care a 

înregistrat în România o rată de absorbție foarte bună, de peste 85%.  
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Prin intermediul acesteia au fost implementate proiecte în România într-o serie de 

domenii foarte importante: mediu și infrastructură, promovarea sectorului privat, inclusiv 

sprijinirea capacității de export, dezvoltarea socială și a resurselor umane. 

Dorința României este de a repeta această poveste de succes în cadrul celei de-a doua 

tranșe a contribuției elvețiene. 

Sper că va fi redemarat cât mai rapid acest program, care s-a dovedit deosebit de 

benefic atât în planul relațiilor bilaterale, cât și în cel al relației Elveției cu Uniunea 

Europeană. 

De altfel, am discutat cu domnul Președinte Parmelin și cu toată delegația despre planul 

mai amplu al relației viitoare a Elveției cu Uniunea Europeană. L-am asigurat că, din 

perspectiva României, Elveția rămâne un partener-cheie al Uniunii și sunt convins că 

vom găsi împreună, cât mai curând, modalități eficiente de avansare a acestei cooperări. 

Din perspectiva vecinătății Uniunii Europene, am discutat despre situația din Balcanii de 

Vest. Am subliniat importanța strategică a regiunii pentru întregul continent și, în acest 

context, susținerea României pentru continuarea politicii de extindere. 

Am abordat și dificultățile și oportunitățile antrenate de evoluția din Vecinătatea Estică și 

am agreat necesitatea consolidării sprijinului pentru statele din regiune, astfel încât 

acestea să își întărească fundamentele democratice și să poată face față cu succes 

provocărilor interne și externe cu care se confruntă. 

Evoluțiile recente democratice foarte încurajatoare din Republica Moldova au constituit 

de asemenea un subiect al discuției. Am evidențiat nevoia consolidării eforturilor 

partenerilor externi în vederea asigurării sprijinului atât de necesar noilor autorități din 

Republica Moldova. 

În acest context, am discutat să explorăm împreună posibilitatea dezvoltării unor 

inițiative comune româno-elvețiene în vederea sprijinirii reformelor în spirit european 

aflate pe agenda noului guvern al Republicii Moldova. 

Domnule Președinte Parmelin, caracterul deschis al discuțiilor noastre mi-a dat speranțe 

privind consolidarea, în continuare, a relațiilor noastre bilaterale foarte bune. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 9 septembrie 2021 34 

 

Vă mulțumesc încă o dată pentru acest dialog fructuos și vă asigur că veți găsi în 

România întotdeauna un prieten și un partener apropiat.” 

Sesiune de întrebări și răspunsuri: 

Jurnalist: Bună ziua, domnule Președinte! Voiam să vă întreb, la capitolul investiții în 

România, Elveția se situează pe locul 10. Ați discutat despre îmbunătățirea acestui aspect 

clar, ce firme pot veni, ce domenii pot fi mai mult dezvoltate în România, ce firme din 

Elveția pot sosi în România și voiam să vă întreb ce mesaj ați transmis în contextul actual 

în care România se confruntă cu o criză guvernamentală? 

Președintele României: Aspectele economice au constituit o parte semnificativă din 

dialogul pe care l-am avut cu domnul Președinte. Avem investiții foarte importante și de 

mare succes, investiții elvețiene, în România și acest trend va continua. Este clar că 

pentru a avea succes în continuare în această relație, trebuie să încurajăm mai mulți 

investitori. Și pot să vă spun, sper că sunt în asentimentul domnului Președinte, că 

planifică domnia sa pentru anul viitor o delegație cu profil economic pe care domnia sa 

o va conduce în România pentru a explora alte și alte posibilități pentru colaborare și 

pentru firmele elvețiene și l-am încurajat mult pe domnul Președinte să organizeze 

această delegație. Vor avea, evident, tot sprijinul meu și al colegelor și colegilor mei 

pentru a găsi cele mai bune căi de promovare. Iar chestiunea guvernamentală nu este 

absolut deloc îngrijorătoare. Avem un guvern care merge mai departe, chiar împreună 

cu mine este domnul ministru al Afacerilor Externe și știu că cei doi miniștri de externe 

au avut, de asemenea, o discuție foarte bună împreună. Deci, din acest punct de vedere, 

nicio îngrijorare. 

Jurnalist: Bună ziua, domnilor Președinți. Am consultat comunitatea română din Elveția, 

dacă ar dori să vă adreseze niște întrebări, domnule Președinte, și am dori să aflăm cum 

se văd afectate acordurile bilaterale dintre Elveția și România, cele semnate în 2010, în 

special în legătură cu mișcarea liberă a persoanelor și accesul pe piața muncii. Ați vorbit 

despre know-how, aici în Elveția avem foarte mulți profesioniști, specialiști români. Ce 

programe specifice pregătiți pentru ca aceștia să revină în România și să contribuie la 

dezvoltarea economică a României? 

Președintele României: Este adevărat că noul acord între Uniunea Europeană și Elveția 

nu a fost deocamdată semnat și pus în funcțiune.  
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Este evident că aici este nevoie de o reluare a unor aspecte, dar noi suntem de părere, 

noi în România, că acest acord trebuie încheiat cât mai repede și noi ne implicăm în 

sensul încurajării dialogului pe temele care au rămas încă neclare pentru a finaliza acest 

acord. Relațiile între Uniune și Elveția sunt atât de profunde încât este în interesul nostru 

ca aceste lucruri să fie rezolvate bine într-un sens pozitiv și tratând problemele cu care 

ne confruntăm acum. 

Însă relația noastră bilaterală funcționează foarte bine, acordurile pe care le avem noi cu 

Elveția funcționează foarte bine. Este adevărat că a doua tranșă a contribuției elvețiene 

pentru coeziune este deocamdată în standby fiindcă mai sunt niște chestiuni de clarificat 

între Uniune și Elveția. Noi suntem de părere că aceste chestiuni pot fi clarificate destul 

de repede și astfel a doua tranșă poate să intre în funcțiune. 

În ce privește domeniile, sunt foarte multe domenii pe care dorim să colaborăm. Noi am 

discutat mai aprofundat pe zonele de educație, zonele de cyber și cyber-security, pe 

zone de colaborare economică, dar și cercetare și inovare, unde avem un potențial de 

colaborare foarte bun. Am avut un schimb de opinii legat de problemele generale ale 

societății, dar și migrația a fost un subiect pe care în mod natural l-am atins și dorim să 

colaborăm intens în toate aceste zone. 

Libera circulație - evident că pentru România este în continuare un obiectiv de politică 

europeană să facem parte din spațiul Schengen, care, evident, și pentru circulația într-o 

direcție și în cealaltă ar reprezenta un pas înainte. Pentru românii care trăiesc în Elveția, 

și marea majoritate dintre ei sunt foarte bine integrați aici, am numai cuvinte de 

încurajare. România merge înainte, avem o dezvoltare economică semnificativă pozitivă 

și sunt convins că din ce în ce mai mulți și-ar găsi și în România un loc de muncă nu 

doar bine plătit, ci un loc de muncă foarte bun. Îi încurajez să exploreze aceste 

posibilități. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Aurescu: Astăzi au ajuns în România cea mai mare parte a afganilor 

'noştri', 139 de cetăţeni 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a afirmat că joi 139 de cetăţeni 

afgani au ajuns în ţară, la bordul unei aeronave.  
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"Astăzi tocmai au ajuns în România cea mai mare parte a cetăţenilor afgani, a afganilor 

'noştri', aşa cum le-am spus, care au fost evacuaţi de România din Afganistan (...). Am 

reuşit aducerea în siguranţă la Bucureşti a 139 de cetăţeni afgani aflaţi sub protecţia 

României", a declarat şeful diplomaţiei. 

Ei fac parte dintre cei 156 de cetăţeni afgani care au fost evacuaţi din Afganistan de 

către celula de criză română. Aurescu i-a primit pe aceştia la coborârea din avion, la Baza 

90 Transport Aerian. "A fost un un moment foarte emoţionant", a spus el. 

Cetăţenii afgani evacuaţi în acest grup sunt colaboratori ai forţelor armate române, 

studenţi cu burse în România, alte categorii vulnerabile ca jurnalişti, activişti pentru 

drepturile omului, magistraţi şi membrii de familie ai acestora. 

Potrivit ministrului, alţi 17 cetăţeni afgani care au fost sprijiniţi de către autorităţile 

române să părăsească în siguranţă teritoriul Afganistanului şi care au primit asistenţă din 

partea României au optat să continue călătoria prin alte mijloace către destinaţia lor 

finală iar o parte dintre ei vor ajunge în perioada următoare în România. 

"Le-am spus că autorităţile române vor face tot ceea ce le stă în putinţă pentru a le oferi 

acestor prieteni ai României greu încercaţi de soartă condiţii decente de trai şi şansa de 

a o lua de la capăt", a afirmat Aurescu, care a adăugat că "Afganistanul este scena unor 

drame umane greu de imaginat". 

Secretarul de stat în cadrul Ministerului Afacerilor Interne, chestor general de poliţie 

Bogdan Despescu, a explicat că printre cei 139 sunt persoane care deja beneficiază de 

permise de şedere temporară valabile, anume studenţi care au mai fost în România. 

Cei 139 de cetăţeni afgani vor intra în carantină iar după încheierea formalităţilor, 

cererile lor de protecţie internaţională vor fi preluate şi vor fi cazaţi în centrul de azil de 

la Galaţi. "După obţinerea unei forme de protecţie, aceştia vor putea fi înscrişi în 

programe de integrare", a detaliat oficialul. 

Despescu a precizat că în România există şase centre de azil, care au în total 750 de 

locuri, cu posibilitatea suplimentării iar gradul de ocupare al acestor centre este în 

prezent de 70%. 

(Sursa: Agerpres)  
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• Secretarul general al ONU cere menţinerea unui dialog cu talibanii şi 
evitarea unui colaps economic în Afganistan 
 
Secretarul general al ONU, Antonio Guterres, a cerut joi comunităţii internaţionale să 

menţină un ''dialog'' cu talibanii în Afganistan, unde trebuie să se evite un ''colaps 

economic'' cu ''milioane de morţi'', relatează AFP. 

"Trebuie să menţinem un dialog cu talibanii, în care să ne afirmăm principiile într-un 

mod direct, un dialog cu un sentiment de solidaritate cu poporul afgan", a spus el. 

''Datoria noastră este să ne extindem solidaritatea către un popor care suferă foarte 

mult, unde milioane şi milioane de oameni riscă să moară de foame'', a insistat liderul 

ONU într-un interviu acordat AFP. 

Ceea ce ONU doreşte este ''un guvern incluziv'' în care să fie reprezentate toate 

componentele societăţii afgane şi ''acest prim guvern preliminar'' anunţat în urmă cu 

câteva zile ''nu dă această impresie'', a spus el. 

''Avem nevoie de respectarea drepturilor bărbaţilor, femeilor şi fetelor. Terorismul nu 

trebuie să aibă o bază în Afganistan pentru a lansa operaţiuni în alte ţări, iar talibanii 

trebuie să coopereze în lupta împotriva drogurilor'', a insistat secretarul general al ONU. 

Antonio Guterres a afirmat de asemenea că se teme că exemplul afgan va da idei 

grupărilor armate jihadiste din Sahel şi a cerut consolidarea ''mecanismelor de 

securitate'' în această regiune. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Preşedintele Consiliului European insistă pentru autonomia strategică 

a UE şi cere consolidarea relaţiilor cu R.Moldova 

Charles Michel, preşedintele Consiliului European, pledează, în contextul crizei generate 

de hotărârea SUA de a retrage trupele din Afganistan, pentru consolidarea autonomiei 

strategice a Uniunii Europene, propunând şi intensificarea relaţiilor cu statele vecine, 

inclusiv cu Republica Moldova. 
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Întrebat, într-un interviu acordat Institutului francez Grupul de Studii Geopolitice 

(Groupe d’études géopolitiques), ce învăţăminte va trage Uniunea Europeană în 

contextul crizei generate de hotărârea Statelor Unite de retragere a trupelor din 

Afganistan, Charles Michel a argumentat că în primul rând trebuie intensificată 

autonomia strategică europeană. 

"Este clar că noi, europenii, trebuie să fim încurajaţi să extragem unele învăţăminte. Criza 

afgană nu face decât să consolideze convingerea pe care eu o am de ceva timp şi care 

este împărtăşită de mulţi alţii. Este ideea autonomiei strategice europene, care vizează 

consolidarea abilităţii noastre de a exercita influenţă în conformitate cu interesele şi 

valorile noastre, dar şi să punem accent pe capacitatea de acţiona", a afirmat Charles 

Michel. 

"În contextul haosului generat de retragerea trupelor americane, toată lumea trebuie să 

fie preocupată. Faptul că una dintre cele mai mari puteri economice din lume, precum 

Uniunea Europeană, o putere democrată care are valori extrem de puternice, o putere 

militară formată din 27 de naţiuni, este incapabilă să garanteze în mod independent, 

fără susţinerea SUA, asistenţa necesară pentru evacuarea propriilor cetăţeni şi a 

afganilor care i-au susţinut, trebuie să fie un lucru preocupant. Din punctul meu de 

vedere, înţelegerea acestei situaţii nu face decât mai urgentă consolidarea autonomiei 

strategice europene. Acum trebuie să transpunem vorbele în acţiuni", a subliniat 

preşedintele Consiliului European. 

"Vreau să afirm foarte clar acest lucru: mai multă autonomie strategică europeană nu 

este bună doar pentru Europa, ci şi pentru restul lumii, întrucât valorile pe care le 

susţinem noi sunt valori universale precum demnitatea şi drepturile omului. Noi pledăm 

pentru o ordine bazată pe reguli. Autonomia strategică este bună şi pentru aliaţii noştri, 

dat fiind că este întotdeauna mai bine să fii într-o alianţă în care toţi partenerii sunt 

puternici şi capabili să acţioneze", a argumentat Charles Michel, insistând că Statele 

Unite sunt un "aliat major" al Uniunii Europene. 

Charles Michel propune consolidarea relaţiilor cu ţările din Parteneriatul Estic, inclusiv cu 

Republica Moldova 

Preşedintele Consiliului European crede că Uniunea Europeană trebuie să aibă o nouă 

strategie faţă de Rusia, care să nu se bazeze "doar pe reacţii imediate la presiuni 

şi la tentativele în scopul destabilizării". 
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"Pe de altă parte, există Parteneriatul Estic: sunt vecinii noştri şi este în interesul nostru 

ca aceste ţări să aibă dezvoltare economică, prosperitate, stabilitate, să împărtăşească 

valori similare cu noi cât mai mult posibil. Pe de altă parte, avem Balcanii de Vest", a 

explicat Charles Michel, informează Mediafax.ro. 

"Nu putem ţine aceste două subiecte în frigiderul european, la Bruxelles, şi să organizăm 

la doi ani un summit pentru a face declaraţii care nu se transpun în rezultate concrete şi 

tangibile pentru cetăţeni. De aceea, eu am devenit mai activ, în mod modest, în 

contextul Parteneriatului Estic, pentru interacţiuni cu Georgia şi Republica Moldova, în 

timpul conflictului dintre Armenia şi Azerbaidjan în Nagorno-Karabah. De aceea, am 

susţinut o poziţie comună clară şi puternică faţă de Belarus. De aceea, în problema 

Balcanilor de Vest, am fost la Forumul de la Bled acum două zile, care a fost informal dar 

foarte util, în eforturile de pregătire a unui summit care va avea loc în octombrie şi care 

intervine după o reuniune virtuală desfăşurată în timpul Preşedinţiei croate. Avem 

nevoie de rezultate tangibile; acţiunile noastre trebuie să fie vizibile şi perceptibile. 

Trebuie să încurajăm cooperarea economică şi investiţiile în aceste ţări, să promovăm 

standardele noastre", a insistat Charles Michel. 

(Sursa: stiripesurse.ro)  


